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Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å fjer-
ne flypassasjeravgift for fly under 20 tonn.

2. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å re-
dusere merverdiavgift på persontransport fra 12
prosent til 10 prosent.

3. Stortinget ber regjeringen i forbindelse med revi-
dert nasjonalbudsjett for 2020 vurdere hvilke flere
flyruter som skal være en del av FOT-rutene, for at
flytilbudet opprettholdes.

4. Stortinget ber regjeringen tilpasse avgiftsstrukturen
for å stimulere til etterspørsel etter nullutslippsfly
og starte arbeidet med å tilpasse infrastrukturen på
Avinors flyplasser til nullutslippsfly.»

Komiteens merknader

K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  Ø y s t e i n  L a n g h o l m  H a n s e n ,  S t e i n a r
K a r l s t r ø m ,  K i r s t i  L e i r t r ø  o g  S v e r r e  M y r l i ,
f r a  H ø y r e ,  S o l v e i g  S u n d b ø  A b r a h a m s e n ,
J o n n y  F i n s t a d ,  N i l s  A a g e  J e g s t a d  o g  l e d e -

r e n  H e l g e  O r t e n ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
B å r d  H o k s r u d ,  To r  A n d r é  J o h n s e n  o g
M o r t e n  S t o r d a l e n ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  B e n g t
F a s t e r a u n e  o g  S i v  M o s s l e t h ,  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  A r n e  N æ v r a ,  o g  f r a  Ve n s t r e ,
J o n  G u n n e s , viser til representantforslaget og deler
bekymringen over varslede kutt i rutetilbud på kortba-
nenettet. 

K o m i t e e n  viser til den ekstraordinære situasjo-
nen landet nå står i med utbruddet av covid-19, og til til-
takene som er gjennomført for å kompensere norsk luft-
fart i den forbindelse. K o m i t e e n  mener at dette un-
derstreker den store betydningen luftfarten har i vårt
langstrakte land, og håper dette vil føre til en tydelig be-
visstgjøring av luftfartens viktige rolle i Norge – både
fremover og i øvrige diskusjoner omkring luftfarten.
K o m i t e e n  vil understreke at situasjonen for norsk
luftfart nå er usikker og svært uoversiktlig som følge av
koronasituasjonen. K o m i t e e n  viser til at NOU
2019:22 Fra statussymbol til allemannseie – norsk luft-
fart i forandring nå er på høring, og mener at det i det vi-
dere arbeidet med norsk luftfartspolitikk er nødvendig
med en bred og grundig gjennomgang av alle sider ved
luftfarten i Norge i lys av konsekvensene av covid-19.
K o m i t e e n  mener en slik gjennomgang blant annet
må omfatte kortbanenettet, konkurranseforholdene og
driften av lufthavnene.

K o m i t e e n  er opptatt av å utvikle og legge til rette
for et godt og fremtidsrettet flytilbud i Norge, og viser vi-
dere til at det offentlige kjøper rutetilbud på kortbane-
nettet for 720 mill. kroner i 2020. Dette kompenseres for
avgiftsøkninger. Det er på de kommersielle flyrutene
lønnsomheten er utfordrende, og hvor Widerøe har
varslet rutekutt. 
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K o m i t e e n  vil understreke at flytilbudet på kort-
banenettet må opprettholdes som en viktig nasjonal
transportinfrastruktur og et avgjørende kollektivtilbud
for befolkning, næringsliv og verdiskaping i distriktene. 

K o m i t e e n  har registrert de midlertidige kuttene i
luftfartsavgiftene for 2020, og ser at dette får positiv ef-
fekt for avgiftsnivået på kortbanenettet.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , mener
at rammebetingelser for kommersiell, lønnsom drift og
konkurranse på kortbanenettet bør være til stede i mar-
kedet, og viser til at alternativet er økt statlig kjøp av fly-
ruter, såkalte FOT-ruter. 

F l e r t a l l e t  er fornøyd med at regjeringen i forbin-
delse med koronakrisen har sørget for å sikre et tilstrek-
kelig rutetilbud. Samtidig er det nødvendig med en
gjennomgang av FOT-rutetilbudet når situasjonen be-
gynner å normalisere seg, for å sikre et godt tilbud på
den delen av kortbanenettet som ikke kan dekkes av
kommersielle flygninger.

F l e r t a l l e t  har registrert Stortingets kutt i luft-
fartsavgifter som fases inn i statsbudsjettet for 2020, og
ser at dette får positiv effekt for avgiftsnivået på kortba-
nenettet. 

F l e r t a l l e t  merker seg at statsråden vurderer det
framsatte forslaget om å fjerne flypassasjeravgiften for
fly under 20 tonn som utfordrende å gjennomføre, og
peker blant annet på statsstøtteregelverket. F l e r t a l -
l e t  er fornøyd med at statsråden varsler at regjeringen
nå vil vurdere ytterligere grep som følge av Widerøes
varslede rutekutt, for å sikre et godt flytilbud for perso-
ner og næringsliv i distriktene, og at regjeringen vil
komme tilbake til dette på egnet måte. 

E t  a n n e t  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene fra
Fremskrittspartiet, er opptatt av å legge til rette for inn-
fasing av elektrifisering i luftfarten, og mener det norske
kortbanenettet er godt egnet til dette. D e t t e  f l e r t a l -
l e t  viser til at Luftfartstilsynet på oppdrag fra regjerin-
gen har utarbeidet forslag til program for elektrifisering
av kommersiell norsk luftfart, og at dette nå er sendt på
høring. D e t t e  f l e r t a l l e t  ser frem til videre arbeid
med elektrifisering i luftfarten og understreker viktig-
heten av at komiteen på egnet tidspunkt forelegges sak
til behandling som også omhandler avgiftsstruktur og
lovverk knyttet til dette, samt etablering av ladeinfra-
struktur.

K o m i t e e n  viser til at situasjonen for luftfarten
har endret seg dramatisk etter at tiltakene for å møte
koronaviruset ble innført 12. mars 2020. Disse tiltakene
har medført et dramatisk fall i antall reisende både på
kortdistanse, mellomdistanse og langdistanse. Fallet i
antall reisende har gitt store negative konsekvenser for
flyselskapene. 

K o m i t e e n  viser til at Stortinget i Innst. 197 S
(2019–2020) 19. mars gjorde flere vedtak for å bedre
rammevilkårene for luftfarten; blant disse vedtakene er:
– Fjerning av lufthavnavgiftene fra 13. mars–30. juni

2020.
– Fjerning av flypassasjeravgiften fra 1. januar–

31. oktober 2020.

I tillegg til dette har Stortinget vedtatt at merver-
diavgiftens lave sats, som blant annet inkluderer per-
sontransport, reduseres midlertidig fra 12 pst. til 6 pst.,
til og med 31. oktober 2020.

K o m i t e e n  viser til at situasjonen i luftfarten er
svært uavklart, og at det kan bli behov for forlengelse av
allerede innførte tiltak, og innføring av nye tiltak.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  S e n -
t e r p a r t i e t , viser til at det er presentert en
smittevernveileder for luftfarten. Veilederen er utgitt av
Helsedirektoratet og er basert på faglige vurderinger le-
vert av Folkehelseinstituttet i samarbeid med Luftfartstil-
synet. Den gir konkrete råd for hvordan virksomhetene i
luftfarten kan sørge for smittevernfaglig drift. Blant tilta-
kene i veilederen er at det skal være ett tomt sete mellom
hver passasjer. F l e r t a l l e t  viser til at det betyr at det blir
færre passasjerer per flygning, og dermed enda en belast-
ning for flyselskapene. En praksis med ett tomt sete mel-
lom hver passasjer vil være ekstra krevende for de minste
flyene som flyr på kortbanenettet. F l e r t a l l e t  forventer
at det gis økonomisk kompensasjon til flyselskapene som
blir sterkt skadelidende av tiltakene regjeringen har
iverksatt.

F l e r t a l l e t  viser til at norsk luftfart over lengre tid
har vært i en vanskelig situasjon, også før koronakrisen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at regjeringen
har gjennomført flere avgiftsøkninger som har svekket
luftfarten og gjort selskapene mindre rustet til å håndte-
re den krisen som nå har oppstått. Totalt har fiskal- og
miljøavgifter økt med cirka 2,8 mrd. kroner i den bor-
gerlige regjeringsperioden. CO2-avgift har økt fra under
200 mill. kroner til nærmere 600 mill. kroner, etablering
og økning av flypassasjeravgiften fra 0 kroner til nesten
2 mrd. kroner, og økt moms fra 8 pst. til 12 pst., som har
økt brutto momsbelastning med cirka 500 mill. kroner.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  Ve n s t r e , viser til at det
allerede er interesse for elektriske fly fra en lang rekke
aktører. Noe av forklaringen ligger i at elektrifiserte fly
forventes å ha både lavere driftskostnader og investe-
ringskostnad enn sammenliknbare fossile fly. Elektris-
ke drivlinjer er også mer energieffektive og gir enklere
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vedlikehold. Dette vil på sikt muliggjøre helt nye flyty-
per med egenskaper som også kan redusere rullebane-
lengdebehov. Etter d i s s e  m e d l e m m e r s  syn kan og
bør Norge bli verdensledende på elektrifisering av luft-
fart. Norge er velegnet og anerkjennes som et meget in-
teressant testområde og første marked for
elektrifisering av luftfarten. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
Ve n s t r e  vil i den sammenheng trekke frem at regjerin-
gen har bidratt til at Norge nå blir et satsingsområde for
elfly. I juni 2019 inngikk Luftfartstilsynet og det euro-
peiske flysikkerhetsbyrået (EASA) en forpliktende avta-
le som skal sette fart på arbeidet med elektrifisering av
luftfarten. Samferdselsdepartementet har også gitt Avi-
nor og Luftfartstilsynet i oppdrag å utvikle forslag til et
program for innfasing av elektriske fly i Norge. Rappor-
ten ble offentliggjort i mars 2020, og der foreslås det
blant annet at Norge skal være arena for utvikling, te-
sting og tidlig implementering av elektriske fly. Videre
fastslår rapporten at innen 2030 kan de første ordinære
innenriks ruteflygningene i Norge være elektriske. D i s -
s e  m e d l e m m e r  vil sammen med regjeringen sørge
for at nødvendige tiltak og virkemidler iverksettes til
riktig tid for å stimulere den videre utviklingen. I forbin-
delse med Nasjonal transportplan 2022–2033 vil det
komme en nærmere omtale av elektrifiseringen av luft-
farten.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  viser til at folk og næringsliv er helt avhengig av luft-
farten for å komme seg fram. D i s s e  m e d l e m m e r
viser til at Senterpartiet i flere år har advart mot at økte
avgifter vil føre til dårligere vilkår for luftfarten. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til anmodningsvedtak
nr. 488 (2019–2020), 7. april 2020:

«Stortinget ber regjeringen så snart som mulig, og
senest innen utløpet av april, komme tilbake med et for-
slag til hvordan ikke-statlige lufthavner kan sikres
videre drift.»

Bakgrunnen for vedtaket var de økonomiske pro-
blemene som skyldes koronaviruset. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener at departementets oppfølging av an-
modningsvedtaket ikke er tilfredsstillende. De ikke-
statlige flyplassene står nå i fare for å måtte stenge, og
d i s s e  m e d l e m m e r  mener det trengs en bedre opp-
følging av Stortingets anmodningsvedtak slik at de ikke-
statlige flyplassene ikke kommer uforholdsmessig dår-
lig ut av de krisetiltakene som Stortinget har vedtatt.
D i s s e  m e d l e m m e r  viser i denne sammenheng også
til den urimelige forskjellsbehandlingen mellom sel-
skap som eier og leier egne anlegg. 

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen så raskt som mulig, og
senest i løpet av mai 2020, fremme forslag om en mid-
lertidig kompensasjonsordning for luftfarten som kom-
penserer bransjen for deler av omsetningsbortfallet.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen tilpasse avgiftsstruktu-
ren for å stimulere til etterspørsel etter nullutslippsfly
og starte arbeidet med å tilpasse infrastrukturen på Avi-
nors flyplasser til nullutslippsfly.»

K o m i t e e n  viser til sine merknader om ikke-statli-
ge lufthavner under behandlingen av Prop. 95 S (2019–
2020) Nokre saker om luftfart, veg og post, punkt 2.3. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener luftfart er
en viktig del av den norske infrastrukturen for person-
transport, og at det er særskilt viktig i deler av landet der
det ikke finnes konkurransedyktige miljøvennlige al-
ternativer. Dette gjelder særlig kortbanenettet. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til at flypassasjeravgiften, som er
lik for alle destinasjoner innenfor Europa, ikke skjelner
mellom nødvendige flyruter i distriktene og andre fly-
reiser, og at dette fører til at billettprisene blir relativt
sett for høye på kortbanenettet. 

D i s s e  m e d l e m m e r  legger til grunn at avgifts-
kuttene som er gitt for 2020, er midlertidige, men er po-
sitivt innstilt til tiltak som kan gi permanent lavere av-
gifter for flyvninger på kortbanenettet enn for andre
flyvninger. 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  mener avgiftssystemet i luftfarten i sin hel-
het bør innrettes på en måte som favoriserer nødvendig
persontransport og motiverer til andre løsninger der
flyvningene ikke er nødvendige. Luftfart fører til store
klimagassutslipp og bør begrenses i større grad enn i
dag – når vi ser bort fra det midlertidige opphør av tra-
fikk pga. av koronakrisen.

D e t t e  m e d l e m  viser til at nordmenn, ifølge tall
fra Eurostat, flyr åtte ganger så mye innenriks som den
gjennomsnittlige EU-borger, og nesten tre ganger så
mye som neste land på listen, Island, og fire ganger så
mye som svenskene på tredjeplass. Veksten i flytrafik-
ken blant nordmenn i senere år skyldes fritidsreiser, og
særlig fritidsreiser til utlandet. Den største økningen
innen norsk luftfart skyldes utenlandske turister som
reiser til Norge.

D e t t e  m e d l e m  viser til at tall fra Avinors reiseva-
neundersøkelse fra 2017 indikerte at en liten andel av
Norges befolkning står for en stor andel av flyreisene
innenriks. Ca. 2 millioner nordmenn fløy én gang i året
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(tur-retur) innenriks, mens ytterligere 1 million reiste
minst to ganger i løpet av året. Samtidig fløy 0,7 pst. av
befolkningen elleve ganger eller mer tur-retur i løpet av
2017. 9 pst. av befolkningen fløy tre eller flere ganger
tur-retur og sto dermed for 47 pst. av flyvningene. Det vil
si at anslagsvis 91 pst. av befolkningen fløy to eller færre
ganger tur-retur innenriks i 2017, og at 2,2 millioner
mennesker ikke foretok noen innenriksflyvninger 2017.

D e t t e  m e d l e m  viser til at The Committee on Cli-
mate Change i Storbritannia har foreslått en ny innret-
ning på flypassasjerbeskatningen, en «frequent flyer le-
vy», som innebærer at passasjerer vil betale en ekspo-
nentielt høyere avgift jo mer de flyr i løpet av et år (eller
en periode på flere år). Avgiften kan innrettes enten et-
ter antall turer eller etter distansen man har flydd («air
miles levy»). D e t t e  m e d l e m  mener en slik type avgift
vil være å foretrekke fremfor dagens flypassasjeravgift
fordi den gir en progressiv beskatning av flyreiser og vil
redusere utslipp fra unødvendige flyreiser. Avgiften kan
være bratt stigende. For å unngå uheldige sosiale og geo-
grafiske konsekvenser er det viktig å gjøre unntak for
kortbanenettet eller fly under 20 tonn.

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede muligheten for å
innføre en 'frequent flyer levy' eller 'air miles duty' i
norsk luftfart. Utredningen skal inneholde en vurdering
av hvordan en slik avgift kan differensieres mellom hhv.
utenriksflyvninger, innenriksflyvninger og flyvninger
på kortbanenettet.»

D e t t e  m e d l e m  støtter forslagsstillerne i at vi bør
få fortgang i utviklingen av elfly, og mener at vi må frem-
skynde miljøvennlig teknologi innen luftfarten gene-
relt. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene
fra Fremskrittspartiet, viser til at flyene som i dag benyt-
tes på kortbanenettet, må skiftes ut i løpet av de neste
10–15 årene. Dagens operatør på kortbanenettet, Wi-
derøe, har kommunisert tydelig at neste generasjon fly
bør være null- eller lavutslippsløsninger. 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser videre til at «Luftfartsutvalget» bak
NOU 2019:22 Fra statussymbol til allemannseie – norsk
luftfart i endring, skrev følgende: 

«Ordningen med kjøp av bedriftsøkonomisk
ulønnsomme flyruter – FOT – overføres fra staten til fyl-
keskommunene fra januar 2020. Staten bør likevel sørge
for at offentlig kjøp av flyruter benyttes som verktøy for
innfasing av fly med betydelig lavere utslipp enn dagens
fly. En grunnleggende utfordring for de som skal ta ny
teknologi i bruk er spørsmålet om teknologien fort blir
utdatert. Derfor blir det viktig å redusere noe av risikoen
for investeringer i lav- og nullutslippsfly. Et mulig instru-

ment er FOT-rutene. Staten, og fylkene når de overtar
ansvaret, kan både stille krav om bruk av en spesiell type
fly, innlemme klimagassutslipp i anbudskriteriene og
legge inn bonusordninger som premierer lavere
utslipp.»

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen stille krav om bruk av el-
og hybridfly (med avansert biojetdrivstoff) i FOT-rute-
ne så snart teknologien er tilgjengelig.»

«Stortinget ber regjeringen fastsette et mål om full-
elektrifisering av kortbanenettet innen 2030.»

Uttalelse fra finanskomiteen
Transport- og kommunikasjonskomiteen avga fore-

løpig innstilling i saken den 5. mai 2020, og sendte
innstillingen til finanskomiteen til uttalelse. I finansko-
miteens brev av 20. mai 2020 framgår det at finansko-
miteen ikke har noen merknader til innstillingen.

Forslag fra mindretall
Forslag fra Arbeiderpartiet, Senterpartiet og Sosialis-
tisk Venstreparti:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringen tilpasse avgiftsstrukturen
for å stimulere til etterspørsel etter nullutslippsfly og
starte arbeidet med å tilpasse infrastrukturen på Avi-
nors flyplasser til nullutslippsfly.

Forslag fra Senterpartiet:

Forslag 2

Stortinget ber regjeringen så raskt som mulig, og se-
nest i løpet av mai 2020, fremme forslag om en midlerti-
dig kompensasjonsordning for luftfarten som kompen-
serer bransjen for deler av omsetningsbortfallet.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti:

Forslag 3

Stortinget ber regjeringen utrede muligheten for å
innføre en «frequent flyer levy» eller «air miles duty» i
norsk luftfart. Utredningen skal inneholde en vurdering
av hvordan en slik avgift kan differensieres mellom hhv.
utenriksflyvninger, innenriksflyvninger og flyvninger
på kortbanenettet.

Forslag 4

Stortinget ber regjeringen stille krav om bruk av el-
og hybridfly (med avansert biojetdrivstoff) i FOT-rutene
så snart teknologien er tilgjengelig.
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Forslag 5
Stortinget ber regjeringen fastsette et mål om full-

elektrifisering av kortbanenettet innen 2030.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av Høyre, Frem-

skrittspartiet og Venstre.

K o m i t e e n  viser til representantforslaget og sine
merknader og råder Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Dokument 8:74 S (2019–2020) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Siv Mossleth, Geir
Adelsten Iversen, Liv Signe Navarsete, Sandra Borch og
Bengt Fasteraune om bedre flytilbud på kortbanenettet
– vedtas ikke.

Oslo, i transport- og kommunikasjonskomiteen, den 26. mai 2020 

Helge Orten Jonny Finstad
leder ordfører
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